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ACTA COMISSIÓ PLENÀRIA POSTGRAU 
 
Dia 28 d’abril de 2021 
hora 9 h.  
Lloc: Aula Virtual  
Ordre del dia:  

1. Aprovació de l’ acta anterior 
2. Informe de la Cap de Secretaria i Esther Marron 
3. Informe del President de la Comissió 
4. Torn obert de paraules 
   

El Dr. Albert Martínez inicia la sessió a les 9h amb l’assistència de: M.A. Arnedo, J.A. Fernández López, 
Lluis Cardona, J. Lloberas, S. Merino, Araceli Rosa, F. Serras, S. Munné, I. Navarro, T. Pagès, E. Pérez, 
F. Sabater, F.X. Sans, com a membres de la Comissió, D. López, E. Marron i Ana Cuchí com a personal 
de la Secretaria d’Estudiants i Docència de la Facultat.  
 
1. Aprovació de l’acta anterior: S’aprova l’acta sense esmenes de la Comissió Plenària del 5 de 

febrer de  2021. 
 

2. Informe cap de secretaria i Esther Marrón 
 

Es convida a l’Esther Marrón, de la Secretaria d’Estudiants i Docència, per parlar del programa 
GIPE. Com que cada màster és molt diferent en relació als projectes formatius, es prefereix 
introduir-los a posteriori. 
Els coordinadors tenen fins al desembre o gener com a molt tard per poder enviar a la Secretaria 
un llistat per poder-los introduir al GIPE. El Dr. Arnedo comunica que el seu màster prefereix fer-
ho com es fa en els TFGs i s’emplaça a parlar amb l’Esther Marrón per parlar-ne. 
L’Esther proposa enviar un mailing tal com fan altres institucions. També ha confeccionat un 
Word amb les instruccions per introduir al GIPE. Amb l’ajuda d’una becària han començat a 
introduir les  convocatòries, formadors i projectes de màsters. Quan acabi la beca, l’Albert Feria 
serà l’encarregat d’acabar d’introduir tots els projectes d’aquest curs. 
Com a novetat al GIPE hi ha la possibilitat de signar l’alumne digitalment; posant el DNI ja queda 
signat. 
El conveni sempre ha d’estar signat pel tema de l’assegurança.  
Els coordinadors envien llistat amb el projecte que el director ja haurà introduït prèviament. Els 
projectes a l’estranger es gestionaran des de l’ORI. 
 
 

3. Informe del President de la Comissió  
 

1. Docència 20-21 i 21-22:  
La UB diu que no faríem més canvis respecte la docència del 21-22. El 30 d’abril hi ha una reunió 
de rectors amb Argimon per parlar del proper curs: diuen d’ampliar a un 50-60% la  
presencialitat i potser rebaixar la distància entre estudiants a un metre a les aules, però l’equip 
deganal preferiria l’assistència total a les aules, preparant una cadira sí i una cadira no. 
Fins la primera quinzena de maig no podem saber quina serà la distribució. 



 

 
2. Llengua docència en el PLAE: 
La llengua de la docència ja està corregida al Grad. Tots els màsters són en castellà a excepció 
de Genètica que és en anglès. 

 
3. Preinscrits:  
En data 23 d’abril 2021, els estudiants preinscrits són: 
Agro: 10; Antro: 29; AQU: 4; BIODIV: 28; ECO:46; FISIO:7; GEN: 60; IMMU:47; MICRO:44; 
NEURO:57 OCEANO:14. 
Va força bé. 
 
4. Publicitat:  
Aquesta setmana començarem la campanya de publicitat dels màsters i postgraus a les xarxes 
socials i a les  pantalles de la facultat. El vídeos els penjarà el Ramon, del Punt d’Informació, a 
la pàgina web de cada màster. S’ha de penjar en castellà i en anglès, si és possible. 
Hi ha la possibilitat de canviar els pòsters i la informació que està penjada a l’Aulari. 
 
5. Suplement El Mundo:  
El 28 (dia de la reunió) era la data de termini per a lliurar la documentació d’aquells màsters 
que volguessin entrar en el suplement de El Mundo. A data d’avui només s’han presentat 3 
màsters. S’ha d’enviar a premsa UB abans del 30 d’abril. Cap coordinador/a més enviarà 
l’enquesta. 
 
6. Modificacions dels màsters 21-22, acaba el 30 d’abril. Canvis proposats: 
ECOLOGIA I GESTIÓ DEL MEDI MARÍ: 
1. RECURSOS HÍDRICS I RESTAURACIÓ D’AQÜÍFERS (Codi: 573621) (6 crèdits) 
i passaria a anomenar-se: 
- DIAGNOSI I RESTAURACIÓ DE LA QUALITAT AMBIENTAL DELS RECURSOS HÍDRICS (6 crèdits). 
 
2. ECOLOGIA MACROEVOLUTIVA (Codi: 574179) (3 crèdits) 
i passaria a anomenar-se: 
- AVENÇOS I SÍNTESIS EN ECOLOGIA EVOLUTIVA (3 crèdits) 
 
També sol·licito poder oferir 2 assignatures com a Complements de Formació del GRAU de 
CIÈNCIES AMBIENTALS. Concretament aquestes assignatures són:  
- ECOLOGIA DE POBLACIONS I COMUNITATS. Codi 361538. (6 crèdits), 1er semestre (3er curs) 
- ESTADÍSTICA. Codi 361530 (6 crèdits), 2on semestre (2on curs) 
Els estudiants que requereixin d’aquests complements de formació se’ls demanarà que cursin 
el Màster en 2 anys, afí de poder-se  matricular d’aquestes 2 assignatures durant el seu primer 
any de màster. 
 
GENÈTICA I GENÒMICA 
Tancament de l’oferta d’una asignatura optativa 
Tancar l'oferta de l'assignatura optativa 568774 Evolució de la Regulació Gènica i Xarxes 
Gèniques per manca de demanda 
 
Assignatura nova (Possible aplaçament fins que s’aclareixi la ratio d’assignatures optatives) 
Assignatura optativa nova: Bioètica. 2,5 ECTS 
 
 
 
 



 

7 . Acreditacions: 
Ens han enviat els resultats de les acreditacions dels màsters de Biodiversitat, Ecologia, 
Antropologia i Aqüicultura. Tots quatre han obtingut la valoració d’excel.lència. Dos d’ells no la 
tenien. 
 
El proper 14 de maig tindrà lloc la visita del CAE per a l’acreditació del màster d’Oceanografia i 
gestió del medi marí. Uns dies abans es convocarà una reunió del CAI. 
 
 
8. Cursos de postgrau:  
En el Consell executiu 23 d’abril 2021 s’han aprovat els següents cursos: 
Postgrau i diplomes d’extensió universitària: Agricultura ecològica; Ciències del medi ambient; 
Gestió de projectes de recerca per al desenvolupament de nous fàrmacs 
Certificats d’extensió universitària: La restauració d’espais miners: el sòl; Models del deep 
learning per a l’anàlisi de dades òmiques amb keras per a R 
 
. A començaments de maig es farà l’audiència pública d’un reial decret d’educació (es podran 
fer esmenes). Hi ha tres canvis importants proposats: 
 
-  Desapareixeran els ensenyaments de 180 crèdits (graus de tres anys) 
-  Els Màsters propis volen que es passin a anomenar-se Màsters de Formació Permanent 
- Només es podran oferir màsters de 60-90-120 crèdits 
 
. La Campanya de màsters propis aturada perquè el nou equip rectoral està ajustant l’equip de 
màrqueting de la UB.  
 
. Actualment s’està considerant la modificació de les Bases d’Execució del Pressupost de la 
Universitat de Barcelona per impuls de l’Agència de Postgrau i la Unitat de Comptabilitat que 
comportaria un canvi de dates de presentació de liquidacions econòmiques dels cursos de 
postgrau finalitzats, amb dues propostes en funció de les dates de finalització dels cursos: una 
primera opció consistiria en que la totalitat dels cursos presentin la liquidació, com a màxim, el 
31 d’octubre de l’any següent a la finalització del curs; i una segona opció en base a les dates de 
finalització dels cursos per semestres, de manera que els que finalitzin durant el primer 
semestre de l’any liquidarien el 31 de març de l’any següent i els que finalitzen durant el segon 
semestre de l’any, haurien de liquidar el 31 de març dels dos anys següents posteriors.  
 
9. Optativitat i eficiència activitats en els màsters (informe vicerectorat) 
S’ha rebut un informe des de rectorat analitzant la ratio d’optativitat en els ensenyaments i les 
activitats que es duen a terme en les assignatures per mostrar aquelles que tenen un número 
d’alumnes diferent al que està establert per normativa. En aquest informe s’han detectat alguns 
errors de concepte i no s’ha tingut en compte que l’anàlisi ha estat feta sobre el curs actual (20-
21) en condicions d’aforaments restringides per la pandèmia de la COVID. 
 
Alguns aspectes a considerar d’aquest informe: 

. Ratios d’optativitat superiors a 1:1,5 en tots els màsters menys genètica. Valors de CF 
erronis.  
. No hem ofertat cap assignatura que no es podia ofertar 
 
 
 
 
 



 

. Optatives amb menys de 5 alumnes durant dos anys seguits 
   . Oceanografia: Ambients i Processos sedimentaris marins 

. Ecologia: Recursos hídrics i restauració d’Aqüífers 
 

. Assignatures amb activitats amb nombre d’estudiants inferior a la normativa 
(obligatòries//optatives) 

Agro: 1 // 2 
Antro 4 // 0 
Aquic ok 
Biodiversitat 3 // 4 (pràcticums de Biodiv a micro i macro?) 
Ecologia 2 // 13 
Fisio 1 // 2 
Genètica 5 // 0 
Immuno 4 //4 (es poden partir més la tutorització per grups en 3 assignatures i en 
una sortida de camp) 
Micro 2 // 2 
Neuro OK / 2 
Oceano 1 // 12 

. La major part de les sortides de camp consten que es fan amb un nombre d’alumnes inferior 
a la norma 

 
Conclusions i punts per rebatre: 

. L’optativitat és necessària en els màsters, no té cap sentit les mateixes ratios que en graus. Si 
els màsters són ja especialitzats, abaixar el nombre d’optatives encara els especialitzaria i se 
n’haurien de crear més. Respecte aquest unt, fins ara, als màsters amb menys de 50 alumnes 
nous per any, se’ls aplicava una ratio de 1:2,0 i no sabem per què han canviat les regles. 
. Hi ha assignatures que no s’han d’ofertar (2) 
. S’han de revisar algunes activitats per a complir normatives (pràctiques especials, sortides de 
camps, pràctiques d’ordinador, pràctiques orals comunicatives...) i justificar-ne les que es volen 
mantenir com ara malgrat les directrius. Les pràctiques de laboratori les valoren amb el nombre 
màxim (20 alumnes) i nosaltres sempre les dissenyem amb el nombre mínim (10), cosa que era 
totalment acceptat fins ara. 

 
S’acorda que tots es coordinadors/es de màster enviaran un escrit breu amb els punts que volen 
justificar sobre el considerat negatiu de l’informe i, si s’escau, el pla de canvi que tenen pensat 
(rebaixar nombre d’optatives, anul.lar alguna assignatura, etc). El vicedegà recollirà els escrits i 
elaborarà un document conjunt, junt amb els comentaris dels graus, i l’adreçarà a la vicerectora. 

 
 
 
3. Torn obert de paraules 

La Dra. Pagès pregunta si s’hauria de fer el seguiment dels màsters d’Agrobiologia Ambiental i 
Fisiologia Integrativa. Es queda que el vicedegà farà la consulta. 
La Dra. Pagès comenta que s’està preparant un webinar obert per a tothom per a ensenyar les 
eines que estan ja penjades en la UB sobre la redacció de textos científics i altres assumptes. A 
més, s’obrirà una prova pilot per als estudiants dels màsters de la facultat d’un taller pilot amb 
pocs alumnes (20-30) sobre la redacció de treballs/articles en anglès. Des de l’IDP-ICE ens 
enviaran informació per aque els alumnes es puguin matricular a aquestes activitats. 
 
 
 
 



 

Sobre uns comentaris que es van donar en una comissió anterior i que feia referència al baix 
nivell dels estudiants xinesos, la Dra. Pagès comenta que hi ha un acord entre la Generalitat i 
Xina per acceptar tots els/les estudiants xinesos/es que es volen matricular en els nostres 
màsters. 
La Dra. Araceli demana si algun màster fa alguna jornada sobre sortides professionals per als 
estudiants dels màsters. Hi ha alguns màsters que fan seminaris al respecte. També hi ha la fira 
d’empresa, que es feia al mateix dia de la reunió i que els estudiants ja havien rebut la 
informació. 

 
4. Afers a tràmit 

S’aprova la re-edició del curs FOTOGRAFIA DE LA NATURA, per a que es pugui tornar a ofertar 
enguany. 
 
 
S’aixeca la sessió a les 11h 

 
 


